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برنامه ششم توسعه تمدید شد؛ «شرق» در گفت و گو با نمایندگان دلایل به نتیجه نرسیدن برنامه بعدی دولت را بررسی کرد 

برنامه هفتم؛ کات
معصومه معظمی: ششمین برنامه پنج ساله توسعه کشور ابتدای ســال ۹۶ تصویب شد و تا پایان سال ۱۴۰۰ اعتبار داشت. اما به دلیل اینکه دولت روحانی رو 
به اتمام بود، انگیزه ای برای تدوین برنامه هفتم نداشت. پس از آن دولت تازه نفس سیزدهم روی کار آمد، اما طبق آنچه نمایندگان مجلس تعلل و بی برنامگی 
دولت رئیســی می خوانند، اقدام منجر به نتیجه ای برای تدوین بهنگام برنامه هفتم توسعه از خود نشان نداد و این تکلیف قانونی مدتی بر زمین ماند؛ ازاین رو 
نمایندگان مجلس برای اینکه کشــور بدون برنامه نماند، دو سال متوالی مجبور به تمدید برنامه ششم توسعه شدند. حتی آذر ۱۴۰۱ به دلیل تأخیر طولانی دولت 
در ارائه لایحه برنامه هفتم، محمدباقر قالیباف، به عنوان رئیس مجلس به دولت انتقاد کرد که باید اول برنامه هفتم توسعه به مجلس ارائه شود تا طبق برنامه، 
بودجه ۱۴۰۲ بررســی شود. اما باز هم این تعلل ادامه یافت و بالاخره خرداد ماه پس از تأخیر بسیار، دولت لایحه برنامه پنج ساله هفتم توسعه را تقدیم مجلس 
کرد. پس از ارائه لایحه، روند بررســی آن طبق آیین نامه در مجلس آغاز شد و کمســیون تلفیق تشکیل شد و اکنون هم پس از صرف وقت و انرژی زیاد، بررسی 
این لایحه در کمیسیون تلفیق به اتمام رسید و گزارش نهایی در سامانه مربوطه بارگذاری شده است. اما نکته قابل توجه اینجاست که انتقاداتی نسبت به لایحه 
برنامه هفتم توســعه مطرح است و گفته می شود برنامه هفتم به دلیل تغییرات فراوانی که در کمیسیون تلفیق داشته از حالت لایحه خارج شده و رئیس جمهور 
هم در انتقاد به این مسئله به رهبری نامه اعتراضی نوشته که امکان اجرای این برنامه را ندارد. از این رو، مجلسی ها هم به واسطه پیشنهاد حاجی دلیگانی، عضو 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم با دوفوریت اصلاح تمدید قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه با ۱۷۳ رأی موافق، ۱۵ رأی مخالف و سه رأی ممتنع موافقت کردند تا 
قانون برنامه ششم توسعه تا پایان سال تمدید شود. مسئله ای که این سؤالات را در افکار عمومی مطرح می کند که چرا برنامه توسعه ای که این همه وقت و هزینه 
از جیب بیت المال صرف بررسی آن در کمیسیون تلفیق برنامه شده و طرح ها و لوایح زیادی به دلیل بررسی این برنامه پنج ساله در دستور کار مجلس قرار نگرفته 
است، اکنون به دلیل آنچه ایرادات اساسی شکلی و ماهوی گزارش نهایی کمیسیون خوانده می شود؛ مورد انتقاد جدی دولت و حتی خود مجلسی هاست؟ حتی 
کار به جایی رسیده که طبق خبر محمدرضا پورابراهیمی به «شرق» اعضای کمیسیون تلفیق تصمیم گرفته اند طی نامه ای از رئیس مجلس بخواهند گزارش رئیس 

کمیسیون که در نوبت قرائت در صحن است ملغی شده و لایحه فوق جهت بررسی دوباره به کمیسیون تلفیق برگردانده شود!

 در حــال تدوین نامه ای به قالیباف برای ملغی کردن گزارش کمیســیون تلفیق و 
بررسی دوباره هستیم

محمدرضــا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس، در گفت وگو با 
«شرق» با انتقاد از کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، خروجی این کمیسیون را 
متفاوت از لایحه برنامه هفتم دولت دانست و گفت: «انتظار داشتیم برنامه هفتم بر 
اســاس یک روند مبتنی بر آیین نامه داخلی و مقررات و ضوابط مجلس بررسی شود 

اما خروجی کمیسیون چیزی نیست که آیین نامه می گوید».
او خبــر داد: «طبــق خبرهایی که داریم دولت به شــدت از خروجی کمیســیون 
تلفیق برنامه هفتم توسعه مجلس ناراضی و شاکی است و رئیس جمهور در انتقاد 
و اعتراض به تدوین گزارش رئیس کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه، نامه ای 

خدمت مقام معظم رهبری نوشته است».
عضــو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه مجلس توضیــح داد: «متنی که 
توســط رئیس کمیســیون تلفیق آماده شــده و قرار اســت به صحن علنی مجلس 
بیاید، به دلایل مختلف توســط دولت قابلیت اجرائی نــدارد، چراکه هم بار مالی و 
هم احــکام غیربودجه ای دارد. ضمــن اینکه متن لایحه دولت بــه طور کلی تغییر 
کرده اســت». پورابراهیمی خبــر داد: «از یک طرف این موضوع با مخالفت شــدید 
دولت مواجه اســت و امکان اجــرای آن را ندارد؛ از طرف دیگــر فرایندهای اجرای 
آن قابل توجه اســت. یعنــی ما احکامی در گزارش رئیس کمیســیون تلفیق برنامه 
هفتم توســعه داریم که اصــلا در صحن مطرح نکرده ایم. اینکــه این احکام از کجا 
آمده اســت؟ اصلا نمی دانیم! در گزارش رئیس که قرار اســت به صحن علنی بیاید، 
مصوباتی هم که در صحن داشــته ایم حذف شده اند و نمی دانیم این مصوبات کجا 
رفته اند!». نماینده مردم کرمــان و راور در مجلس یازدهم تأکید کرد: «موارد مربوط 
به عدم رعایت سیاســت ها که در برخی احکام آمده اســت با سیاســت های ابلاغی 

اصل ۱۱۰ و ۸۵ قانون اساســی مغایر اســت. یعنی درباره آنها رأی گیری شده و اصلا 
تفویض رأی امکان پذیر نیســت. این موارد اشــکالات اساسی است که به این مسئله 
وارد اســت». رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس دلیل ایــن اتفاقات را عدم رعایت 
ضوابط آیین نامه ای و مدیریت صحیح از سوی رئیس و هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق 

برنامه هفتم توسعه دانست.
عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه همچنین بــرای اولین بار خبر داد: 
«همراه با برخی دوســتان مشغول تهیه و تدوین نامه ای هستیم که موضوع گزارش 
رئیس کمیســیون تلفیق را از دستور کار خارج کنیم تا مجدد بررسی شود. از آنجایی 
که فوریت اصلاح قانون برنامه ششــم در صحــن رأی آورد و بعد از تصویب کلیات، 
امیدواریم زودتر خود آن تصویب شــود؛ تا پایان سال برنامه توسعه ششم را داریم و 

سیاست های برنامه هفتم توسعه هم در اختیارمان است».
پورابراهیمــی اضافه کرد: «با وجود این دغدغه ای که آقای قالیباف درباره برنامه 
بودجه ۱۴۰۳ مطرح می کنند با در اختیار داشــتن سیاست های برنامه هفتم و تمدید 
برنامه ششم مرتفع می شــود. بنابراین فرصتی پیدا می شود که برنامه هفتم توسعه 
که تا ایــن حد به هم ریختگی دارد و مغایر اصول ۷۴، ۷۵، ۸۵ و ۱۱۰ قانون اساســی 
اســت، در فرصت زمانی بیشتری دوباره بررسی شود و سپس گزارش اصلاح شود و 
نظر دولت برای اجرای برنامه هم گرفته شــود». او تأکید کرد: «حتی اگر مجلس در 
این باره اصرار کند اما دولت اعلام کند که لایحه من به کلی تغییر کرده است، شورای 
نگهبان کل این مصوبه را رد خواهد کرد. پس به جای اینکه بعد از رفت و برگشــت 
به شــورای نگهبان این مصوبه رد شــود، از هم اکنون بهتر است آن را اصلاح کنیم. 
به همین دلیل به همراه تعدادی از اعضای کمیســیون تلفیق برنامه در حال تدوین 
نامه ای به رئیس مجلس هستیم تا موضوع گزارش رئیس کمیسیون تلفیق از دستور 
کار خارج شــود و مجدد به کمیســیون تلفیق برگردد تا بر اساس برنامه زمان بندی 

کــه رئیس و اعضای تلفیق می بندند، گزارش اصلاح شــده و منظم به صحن علنی 
برگردد».

  برنامه هفتم   پر   از   اشکال است و قابلیت اجرا  ندارد
شهباز حسن پور، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز با انتقاد از گزارش نهایی 
کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه که در عین حال که وقت زیادی از مجلس 
گرفت اما دارای اشــکالات اساسی است، به «شــرق» گفت: «درباره برنامه هفتم 
توسعه انتقادات جدی به مجلس دارم چراکه در کمیسیون تلفیق به برنامه هفتم 
تا حدی احکام مختلف اضافه شده که از لایحه اولیه دولت خارج شده و قابلیت 
اجرا را از دســت داده اســت». عضو کمیســیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس 
اضافه کرد: «انتظاراتی که بنده به عنوان کارشــناس اقتصادی از این برنامه داشتم 
برآورده نشده است. ما باید برنامه ای بنویسیم که برای دولت قابلیت اجرائی شدن 
داشــته باشــد، اما کارشناســان دولت معتقدند برنامه ای که در کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم مصوب شــده است، لایحه آنها نیســت و قابلیت اجرائی ندارد». او 
تأکیــد کرد: «این انتقاد وارد اســت و وقتــی انتقادی به ما وارد اســت، باید آن را 
بپذیریم». حســن پور ادامه داد: «با وجود اینکه وقت بسیار زیادی درباره بررسی و 
تصویب برنامه هفتم توســعه اختصاص داده شد اما خروجی قابل قبولی ندارد. 
از طرفی با مصوبه روز دوشــنبه مجلس که برنامه ششــم توســعه تمدید شــد، 
امیدواریم دولت عنایت بیشتری داشته باشد تا در مهلت تعیین شده بتواند بخش 

بیشتری از برنامه ششم را اجرا کند».
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه مجلس بنای تعامل و همراهی 
با دولت در جهت رفع مسائل و مشکلات مردم را دارد، بیان کرد: «با وجود همراهی 
مجلس، اما از دولت در بحث معیشــت مردم گلایه مند هســتیم و آن طورکه انتظار 
و توقع می رفت این کار انجام نشــده؛ خصوصا در توجه به اقشــار کم درآمد جامعه 

کوتاهی هایی صورت گرفته است. امیدواریم دولت به این مهم توجه بیشتری داشته 
باشــد». حســن پور هم از رئیس مجلس درخواست کرد که شخصا به موضوع ورود 
کند تا درباره برنامه هفتم تعیین تکلیف شــود. یعنی یا به لایحه دولت برگشت داده 
شود، یا تعامل سازنده ای بین دولت و مجلس و سازمان برنامه و بودجه و کمیسیون 

تلفیق ایجاد شود تا مسئله حل شود.
 مجبور  به تمدید برنامه ششم شدیم

محمد خدابخشــی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس نیز در گفت وگو با 
«شــرق» در این باره توضیحاتــی داد. او توضیح داد: «طبــق رأی نمایندگان، برنامه 
ششم توسعه تا پایان سال تمدید شد و علت تمدیدشدن آن بود که تا فرایند تصویب 
برنامــه هفتم در مجلس و تأیید آن در شــورای نگهبان طی شــود و ابلاغ شــوند و 
آیین نامه های اجرائی آن نوشته شــوند زمان می برد، بنابراین برای اینکه کشور بدون 
برنامه نماند، فوریت اصلاح برنامه ششــم توسعه تا پایان سال تمدید شد». نماینده 
مردم الیگودرز در مجلس ادامه داد: «البته این سومین سال متوالی است که به دلیل 
تأخیر دولت در ارائه برنامه هفتم، برنامه ششم توسعه تمدید می شود. هرچند گفته 
می شود این امر آسیب زننده است؛ اما چاره ای نداشتیم و اگر آن را تمدید نمی کردیم 
کشــور بدون برنامه می ماند و خلأ قانونی در برخی تصمیمات ایجاد می شد؛ بنابراین 

مجبور به تمدید شدیم».
 دولت تمایلی به داشتن برنامه ندارد

توضیحات بعدی مربوط به غلامرضا نوری قزلجه، رئیس فراکســیون مســتقلین 
مجلــس یازدهم اســت که او هــم در انتقاد از تمدید برنامه ششــم توســعه برای 
ســومین ســال متوالی با وجود بررسی برنامه هفتم توســعه و تخصیص زمان زیاد 
مجلــس به آن، به «شــرق» این طــور گفت: «از آنجایی که برنامه ششــم توســعه 
تا پایان شــهریور اعتبار داشــت و طی دو هفته کاری باقی مانده بررســی و تصویب 
برنامــه هفتم کــه پر از ایراد و اشــکال بود به اتمام نمی رســید، مجبــور به تمدید 
برنامه ششــم توسعه تا پایان ســال شــدیم». نوری قزلجه تأکید کرد: «لایحه برنامه 
هفتم توســعه ای که دولت به مجلس فرســتاد پر از ایراد و اشــکال بود و متأسفانه 
برخلاف همیشــه که در مجلس لوایح بعد از چکش کاری و کار کارشناســی، ظاهر
 قابل اجراتری به خود می گرفت، این بار در کمیســیون تلفیق برنامه هفتم شــرایط 
بدتری پیدا کرده اســت و پیش بینی می شــود که حتی کلیات آن در مجلس هم رد 

شود».
نماینده مردم بستان آباد در مجلس اضافه کرد: «از آنجایی که فرصت کافی برای 
رفع این ایرادات وجود نداشــت، مجبور به تمدید برنامه ششم شدیم تا بگوییم کشور 
بدون برنامه نیست و بتوانیم اشکالات برنامه هفتم را که در کمیسیون تلفیق تشدید 
شده است، با صرف زمان بیشتری برطرف کنیم». رئیس فراکسیون مستقلین مجلس 
یازدهم اظهار کرد: «دولت با وجود اینکه می دانســت دو ســال از اتمام زمان برنامه 
ششــم گذشــته، برنامه هفتم را با تأخیر به مجلس آورد. حــالا هم وضعیت برنامه 
هفتم در کمیســیون تلفیق از لایحه اولیه دولت هم بدتر شده است». نوری قزلجه با 
اشــاره به چالش بین قالیباف و دولت درباره اینکه اول لایحه بودجه یا برنامه هفتم 
به مجلس بیاید، گفت: «البته آن زمان چنین وانمود شــد که مجلس و دولت در این 
باره اختلاف نظر دارند اما این مباحث نشان می دهد که دولت و مجلس در این نوع 
نگاه به برنامه محوری در کشور هم فکرند و تفاوت بنیادی با هم ندارند. اما در آستانه 

انتخابات این نوع لفاظی ها و جنگ های زرگری را شاهد خواهیم بود».
رئیــس فراکســیون مســتقلین مجلس یازدهــم همچنیــن تأکید کــرد: «این از 
افتخاراتشــان بود که یک صدایی و یکدستی در کشور ایجاد کرده اند و با هم متحدند. 
ازاین رو در آستانه انتخابات می خواهند نشان دهند نیازی به حضور منتقدان نیست. 
مجلســی که ۲۳۰ نفر از یک نفر خواستند تا رئیس جمهور شود و به وزرای او با رأی 
بالا رأی دادند در ریشه و فکر با هم هماهنگ هستند. شب انتخابات قطعا این اتحاد 

و هماهنگی های مجدد را به وضوح میان آنها خواهید دید».

چهارشنبه
۲۲  شهریور  ۱۴۰۲

سال بیست ویکم      شماره ۴۶۴۸


